
Dvacátý druhý skončil,  

třiadvacátý začíná 

Ing. Zdeněk Bažant 

Ideální rok v přírodě si představuji 

takto: v zimě hodně sněhu a přiměřeně 

mrazivé počasí, srážkově bohaté jaro s 

postupně zvyšujícími se teplotami a 

bez pozdních jarních mrazíků, léto 

teplé, ale zase přiměřeně deštivé, a 

hlavně bez bouřek s kroupami, dlouhý 

a slunečný podzim s postupným pře-

chodem na snesitelnou 

zimu. Tato představa se mi 

bohužel mnoho a mnoho let 

nesplnila. Až na jedno, na 

krásné podzimy! 

Minulý rok, jehož číslo 

2022 se zdálo téměř ma-

gické, měl ve skutečnosti k 

označení „ideální rok“ ve 

střední Evropě velmi da-

leko. Neboť celá první polo-

vina tohoto roku byla mi-

mořádně suchá, až na dva 

přibližně dvacetimilime-

trové deště jsme měli téměř bezvý-

znamné srážky. Díky tomu, že rok 

2021 byl deštivý a jaro začínalo s dob-

rou zásobou půdní vláhy, tak jarní a 

letní vegetace v podstatě žila z této zá-

soby. Hlavně vinice a sady. Jednoleté 

polní kultury a zeleniny trpěly suchem 

od samého jara.  Výnosy obilovin byly 

proti dlouhodobému průměru o 30 % 

nižší, brambory byly špatné, jak 

dlouho nepamatujeme, řepa bídně vze-

šla a během roku ji požírali hraboši. 

Rajčata, papriky a košťáloviny vyža-

dovaly pravidelně velké dávky závla-

hové vody atd. 

Během března a dubna v době rašení a 

květu ovocných stromů přišly dvě vlny 

ranních mrazíků a značně poškodily 

květy meruněk, broskvoní, třešní a 

švestek. Později rašící a kvetoucí jab-

loně a réva naštěstí jarními mrazy po-

škozeny nebyly, a proto úroda jablek a 

hroznů byla, dá se říci, nadprůměrná. 

Pozdní jarní mrazy byly velmi lokální. 

Někde zmrzly všechny květy, někde 

obstály a nějaké meruňky i broskve se 

sklidily.  O osudu švestek ovšem ne-

rozhodly pouze mrazy, ale také pilatka 

švestková. Kdo zavčas švestky neošet-

řil vhodnými insekticidy před květem, 

a ještě jednou po odkvětu, ten z nich 

ovoce nesklidil. 

Celé suché léto s nadprůměrnými tep-

lotami nedalo šanci houbovým choro-

bám. A tak zatímco oidium a pere-

nospora v roce 2021 udělaly mnoha vi-

nařům ve vinicích velké škody, v roce 

2022, zvláště s pečlivou ochranou, byl 

tento problém zanedbatelný. 

Koncem srpna a začátkem září 2022 

ovšem přišly vydatné deště a situace se 

zkomplikovala. Ve vinicích bylo nutné 

nasadit přípravky proti hnilobě hroznů, 

na jabloních proti pozdní strupovitosti, 

na rajčatech proti plísni. Za zvláštní 

poznámku stojí zmínka o tom, že bě-

hem léta rajčata za moc nestála, zavla-

žování je drželo jenom při životě, ale 

po srpnových deštích rostliny začaly 

růst a plodily až do listopadu. Ihned po 

deštích však bylo nutné rostliny ošetřit 

protiplísňovými přípravky. Zato jarní 

výsevy okurek salátových i nakládaček 

dopadly moc špatně. 

Mírné zimy a teplá léta jsou 

hlavní podmínkou pro šíření no-

vých, tzv. invazivních škůdců. 

Příkladem je makadlovka rajča-

tová, vrtule ořešáková, nové 

druhy obalečů na plodech ovoc-

ných stromů, ploštice, housenky, 

blýskáčci, dřepčíci atd. Omezení 

jejich škodlivé činnosti dnes není 

jednoduché, zvláště s ohledem ke 

zužujícímu se sortimentu účin-

ných insekticidů. V integrované 

ochraně se dostávají na trh stále 

nové a velmi účinné fungicidy, 

postupně na významu nabývají tole-

rantní a rezistentní odrůdy, vzhledem k 

přírodě a životním podmínkám se však 

sortiment účinných insekticidů kaž-

dým rokem zužuje. A ty, které obchod 

nabízí, jsou v malých baleních a jsou 

nehorázně drahé. 

Nebyl to dobrý rok pro nové výsadby 

révy vinné a ovocných stromů. Také 

starší stromy s velkou násadou plodů 

strádaly a v nemalé míře zcela odumí-

raly. Na nejvyšším místě našeho ka-

tastru (kóta 337 m.n.m. u silnice v trati 

Nedámy) je dnes již jen torzo uschlého 
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vlašského ořešáku. Suchý kmen je ob-

rostlý keři černého bezu a svídy. Stálo 

by za to, zde vysázet nový strom a dát 

tomuto místu novou důstojnou domi-

nantu. Stihnete-li se tam v dohledné 

době podívat, jistě uznáte, že tento 

ořešák na kopci nad Starovicemi a Pá-

lavou v pozadí je skutečně krásnou pří-

rodní scenérií. 

A že to byl rok suchý a teplý jsme měli 

možnost se přesvědčit při sledování 

Svratky, jejíž tok se během léta po-

stupně zužoval. Ale pamatuji si, že ně-

kdy v sedmdesátých letech stav hla-

diny vody ve Svratce byl ještě horší. 

Šatava, což je správný název pro tzv. 

Říčku směrem na Vranovice, byla v 

roce 2022 bez vody od jara až do pod-

zimu. 

V důsledku mnoha okolností se po-

stupně cena základních potravin, 

ovoce a zeleniny dostává na nebývalou 

úroveň. Na venkově, kde máme přístup 

k půdě, bychom ledasco mohli řešit sa-

mozásobením. A že to naši mnozí ob-

čané řeší zcela rozumně, o tom svědčí 

např. vzorně poorané a na jaro připra-

vené pozemky v trati Brodač, v Ma-

lých zahradách i zahrádkách u rodin-

ných domů. Velké Němčice byly v mi-

nulosti orámovány pásem zahrad se 

starými ovocnými stromy, na Bou-

decku byly vysázeny rozlehlé inten-

zivní jabloňové sady, u Nové Vsi byl 

velký meruňkový sad. Staré stromy 

byly dávno zlikvidovány, intenzivní 

jabloňové sady se z roku na rok stále 

zmenšují, meruňky byly vyklučeny v 

minulém roce. V České republice se 

každoročně snižuje plocha sadů o 10. 

tis. hektarů, v zásobování ovocem a ze-

leninou jsme odkázáni na dovozy ze 

zahraničí.  Nebudu se zmiňovat o de-

tailech týkajících se např. reziduí v do-

vezeném zboží. Ale dotknu se jednoho.  

Přeškolený konzument ovoce ze super-

marketu už ani neví, jak chutná čerstvě 

utržené zdravé jablko nebo broskev. 

Ještě že v konzumaci vína si zachová-

váme svoji hrdost a že nikoho v našem 

okolí asi nenapadne koupit si láhev 

(nebo krabici) dovezeného vína. 

Jsme na začátku nového hospodář-

ského roku. Podle prognostiků nebude 

jednoduchý. Celý svět žasne nad neur-

valostí a primitivností hlavních aktérů 

na východě. Ale k přírodě přistupujme 

citlivě a s rozumem využívejme vše, co 

nám nabízí. 

A nakonec ocituji jedno krásné přání, 

které mi na konci minulého roku po-

slala kamarádka z jednoho fotoklubu: 

12 měsíců bez nemoci, 53 týdnů opti-

mismu, 365 dnů štěstí, 8 760 hodin spl-

něných přání, 525 600 minut pohody a 

31 536 000 vteřin lásky. A dobré 

světlo! 

 

Ohlédnutí za prvním pololetím 

v ZŠ Velké Němčice 

Mgr. Jaroslava Tesařová, 

Mgr. Ivana Zástěrová 

 

Je za námi první polovina školního 

roku 2022/23. Vstupovali jsme do něj 

všichni s nadějí, že konečně zažijeme 

školu tak, jak jsme dřív byli zvyklí. 

Bez distanční výuky, bez omezení, se 

školou otevřenou dětem i rodičům.  

V září jsme přivítali ve škole 290 žáků. 

Poprvé v historii školy jsme v září ote-

vřeli tři šesté třídy. V jarních měsících 

se přihlásilo do 6. tříd z okolních obcí 

tolik žáků, že bylo jasné, že se všichni 

do dvou tříd, které jsme měli k dispo-

zici, nevejdou. Po dlouhém rozmýšlení 

různých variant řešení jsme se rozhodli 

vyjít všem zájemcům vstříc a vybudo-

vat další kmenovou třídu z bývalé 

učebny výtvarné výchovy.  Je nutné 

dodat, že v současné době je kapacita 

školy naprosto naplněná a sami máme 

občas problém najít prostory na 

uskladnění věcí.  

Dětí se tedy v šestém ročníku sešlo 

opravdu hodně a bylo nutné vytvořit 

pro ně vhodné podmínky, aby se spolu 

co nejdříve poznaly. Proto hned v září 

vyrazily spolu se svými třídními učitel-

kami na třídenní seznamovací pobyt do 

rekreačního střediska Prudká. Jak už je 

zvykem, první den je tam mohli dopro-

vodit rodiče, kteří tak mají jedinečnou 

možnost poznat třídní učitele a spolu-

žáky svých dětí. Všichni si užili spo-

lečný oběd a poté skupinové aktivity, 

které pro ně nachystali pracovníci 

školy. Odpoledne se pak uskutečnila 

tradiční „rodičovská kavárna“, kde 

jsou podány rodičům základní infor-

mace o fungování školy. Následující 

dva dny pak šesťáci trávili vzájemným 

poznáváním formou her a společných  



zážitků.  I když byl letošní seznamo-

vací pobyt vzhledem k počtu účastníků 

náročnější na organizaci než v před-

chozích letech, svůj účel splnil a děti se 

vrátily z Prudké spokojené a s novými 

kamarády. 

A přesně tak, jak jsme si přáli, rozjel se 

školní rok naplno. Znovu jsme se 

mohli, ať už jako pořadatelé nebo jako 

hosté, účastnit sportovních turnajů ve 

fotbalu a ve florbalu, přivítali jsme zá-

stupce okolních škol na Němčickém 

běhu a sami jsme jeli závodit do Nikol-

čic, žáci 1. stupně nás reprezentovali 

ve šplhu v soutěži Křepická veverka. 

Důležitou částí výuky jsou i preven-

tivní programy. V prvním pololetí 

jsme měli v rámci programu VZPoura 

úrazům možnost vyslechnout příběhy 

lidí s tělesným postiženým, žáci prv-

ního stupně absolvovali program 

Etické dílny, žáci 7. tříd se měli mož-

nost dozvědět víc o poruchách příjmu 

potravy.  Nedílnou součástí školní pre-

vence je již tradiční Den bez úrazu a 

program na hustopečském dopravním 

hřišti, který absolvovali čtvrťáci a šes-

ťáci. Spoustu nových informací se 

mohli žáci 2. stupně dozvědět v pro-

gramu DNA detektivové, který vznikl 

díky spolupráci s Mendelovou univer-

zitou.  

Velkého ohlasu se dočkala oslava pů-

vodně irského svátku – Halloweenu. 

Předcházelo tomu několik dní pečli-

vých příprav, tematických bloků ve 

vyučování i zdobení tříd. Vše vyvrcho-

lilo společnou oslavou v originálních 

maskách a výukou ve strašidelně vy-

zdobených třídách i škole.  

O tom, jak se u nás ve škole učí, se 

mohli přesvědčit návštěvníci Dne ote-

vřených dveří. Jako velmi povedenou 

hodnotíme akci s Babičkou a dědeč-

kem ve škole, které se zúčastnilo 

zhruba 70 prarodičů. Díky nim jsme 

mohli nahlédnout do doby, kdy byli 

sami žáky základní školy, zasmáli 

jsme se při vyprávění vtipných histo-

rek a vyslechli jejich názor na součas-

nou mladou generaci. Snad jim odmě-

nou za příjemně strávené společné 

chvíle byla káva a zákusek, které na ně 

čekaly ve školní jídelně. Podle ohlasů 

se prarodičům ve škole moc líbilo a už 

teď se těší na další společné akce. A 

my také.  

Jedním z nejhezčích období ve škole 

bývá advent. Ten již tradičně zahaju-

jeme rozsvěcením vánočního stromu a 

také pořádáním vánočních dílen s mož-

ností vyrobit si drobné dekorace. Škola 

se oblékla do vánočního hávu, zdobily 

se třídy a na chodbě v prvním patře 

vznikla především díky žákům 9. tříd 

výstava vypovídající o všech tradič-

ních vánočních zvycích. Školou pro-

běhly Lucie, rozdávaly se barborky a 

přišel také Mikuláš s anděly a čerty. 

Aby se žáci ještě víc naladili na blížící 

se Vánoce, absolvovali výukové pro-

gramy v Brně a ve Velkých Pavlovi-

cích o tom, jak se slavily Vánoce dřív 

a jaké jsou jejich symboly a zvyky. A 

tak si všichni mohli vyzkoušet lití 

olova, házení botou, věštění budouc-

nosti z hrnečků nebo výrobu jednodu-

chých ozdob. Příjemnou společnou 

školní akcí pro veřejnost bylo Vánoční 

zpívání v kostele. Celý advent vyvr-

cholil poslední den před vánočními 

prázdninami společnými třídními be-

sídkami. Žáci 9. ročníku připravili pro 

ostatní spolužáky z 2. stupně velkou 

vánoční party, která se konala v kultur-

ním domě. Její součástí byl tanec a 

různé hry a všichni se náramně bavili.  

 Hned po vánočních prázdninách nás 

čekaly další dvě velké události. Naši 

nejmenší lyžaři se učili základům lyžo-

vání na svahu v Němčičkách. Žáky 

sedmých a následně osmých tříd čekal 

lyžařský kurz v Ludvíkově, i tady se 

všichni naučili buď lyžovat, nebo jez-

dit na snowboardu. 

Naši žáci se také pravidelně účastní 

různých naukových soutěží jako je Pří-

rodovědný klokan, Olympiáda z mate-

matiky, českého jazyka, angličtiny, 

přírodopisu a zeměpisu nebo Pythago-

riáda. V té dosáhla velkého úspěchu 

Veronika Žáčková, která se umístila 

v okresním kole na krásném 5. místě. 

Vítězové školních kol olympiád budou 

nyní naši školu reprezentovat v okres-

ních kolech. 

Pokud jde o výčet školních akcí, je 

třeba ještě zmínit ty, které pořádá 

školní družina. Těší se velké oblibě a 

pravidelně se jich účastní velké množ-

ství dětí i rodičů. Letos to zatím bylo 

podzimní Jablkobraní, Drakiáda nebo 

Uspávání broučků. A co čeká naše 

žáky ve druhém pololetí? V nejbližších 

dnech to bude předávání pololetních 



vysvědčení. Důležitým dnem pro prv-

ňáčky bude slavnostní předání prvního 

vysvědčení a jejich pasování na čte-

náře. V únoru pojedeme bruslit na le-

dovou plochu do Moutnic. V neděli 

12. 2.  budeme pořádat znovu po nu-

cené covidové pauze Karneval. 

V březnu stráví žáci 9. ročníku týden 

v RS Prudká společnou přípravou na 

přijímací zkoušky na střední školy. 

Významnou akcí pro žáky 8. a 9. tříd, 

na které uplatní svoje znalosti anglič-

tiny, bude poznávací zájezd do Lon-

dýna. V jarních měsících spustíme 

nové webové stránky, chystáme změny 

v ŠVP související s výukou nové   in-

formatiky a plánujeme nákup nového-

vybavení pro její výuku. Akcí, které 

škola pořádá jak pro žáky, tak i pro ro-

diče a veřejnost, je opravdu hodně. 

Nejdůležitější je ale samozřejmě vý-

uka a příprava žáků na další vzdělá-

vání. Učivo posunuté kvůli distanční 

výuce se postupně daří doplnit, potíže 

spíš ještě dělá žákům pravidelná pří-

prava a plnění povinností. Přece jen 

byla doba, strávená učením doma, pří-

liš dlouhá.  Ale snaha mít co nejlepší 

vysvědčení byla velká a počet vyzna-

menaných žáků školy je 182. Stále také 

platí nabídka doučování, které mohou 

žáci využívat po vyučování v jakém-

koli předmětu. Může být i jen nárazové 

v případě aktuální potřeby. Je ale nutné 

se s doučujícím dopředu domluvit.  

Věřím, že pro žáky naší školy bylo 

první pololetí úspěšné a že ho zvládli 

podle svých představ. Děkuji všem pe-

dagogům, asistentkám 

i provozním zaměst-

nancům školy za jejich 

práci a aktivní zapojení 

do všech akcí, které po-

řádáme. Poděkování 

patří dále zástupcům 

městyse za vstřícnou 

spolupráci, všem rodi-

čům za podporu a po-

moc dětem, sponzo-

rům, kteří nás podpo-

rují ve školní práci. Všechny infor-

mace a fotografie z akcí najdete na na-

šich webových stránkách. 

Poplatky za svoz směsného ko-

munálního odpadu a za psa 

v roce 2023 

Poplatky za svoz odpadu a za psa 

ve Velkých Němčicích se budou vybí-

rat na Úřadu městyse Velké Němčice 

od 13. března do 31. května 2023.  

Poplatek za svoz směsného komunál-

ního odpadu, papíru a plastu  

V letošním roce svoz odpadu za-

jišťuje opět firma KTS Ekologie a.s., 

Zastávka u Brna. 

Systém separace se řídí dle Obecně zá-

vazné vyhlášky č. 1/2021 o místním 

poplatku za obecní systém odpado-

vého hospodářství.  

Sazba poplatku činí 700,-Kč za            

1 osobu a poplatníkem je:  

a) fyzická osoba s trvalým poby-

tem v obci  

b) vlastník nemovité věci zahrnu-

jící byt, rodinný dům nebo stavbu pro 

rodinnou rekreaci, ve které není přihlá-

šená žádná fyzická osoba a která je 

umístěná na území obce. 

Režim svozu, jak žlutých popelnic na 

plasty, tak modrých popelnic na papír, 

tak černých popelnic na směsný komu-

nální odpad a PET lahví je stanoven na 

měsíční interval dle rozpisu. Viz. Ka-

lendář s rozpisem svozu odpadu 

(v lednovém zpravodaji) 

Pracovní doba sběrného dvora 

a spáleniště:  

Úterý 12,30 – 15,30 hodin 

Čtvrtek 12,30 – 15,30 hodin 

Sobota 7,30 – 16,00 hodin 

Polední přestávka  12,00 – 12,30 hodin  

 

Poplatek za psa  

Místní poplatek ze psů se řídí dle 

Obecně závazné vyhlášky č.2/2019. 

Poplatek ze psů platí držitel psa. Drži-

telem je pro účely tohoto poplatku 

osoba, která je přihlášená nebo má 

sídlo na území České republiky. Popla-

tek se platí ze psů starších 3 měsíců. 

Poplatník je povinen ohlásit správci 

poplatku vznik své poplatkové povin-

nosti do 30 dnů ode dne, kdy se pes stal 

starším tří měsíců, nebo ode dne, kdy 

nabyl psa staršího tří měsíců. Ve lhůtě 

30 dnů je povinen ohlásit také zánik 

své poplatkové povinnosti (např. úhyn 

psa, jeho ztrátu, darování nebo prodej). 

Povinnost ohlásit držení psa má i 

osoba, která je od poplatku osvobo-

zena. 

Sazba poplatku za kalendářní rok činí: 

za jednoho psa 100,- Kč, za druhého 

a každého dalšího psa 150,- Kč.      

Poplatek za svoz odpadu a za psa je 

možné uhradit - na úřadu městyse nebo 

na účet městyse.  

Bankovní spojení KB Hustopeče, č. ú. 

5423651/0100, v.s. číslo popisné,         

do poznámky napište: odpady, pes. 

 

Oznámení – změna 

v Místní lidové knihovně  

Od letošního roku převzala p. Eva 

Strouhalová po p. Evě Nevědělové 

Místní lidovou knihovnu ve Velkých 

Němčicích.  

Nová otevírací doba knihovny: 

Úterý a čtvrtek 16:30 – 19:00 h. 

Paní Evě Strouhalové přejeme spoko-

jené čtenáře a hodně úspěchů v čin-

nosti knihovnice a paní Evě Nevědě-

lové děkujeme za dlouholetou práci při 

vedení MLK a přejeme pevné zdraví, 

pohodu a zasloužený odpočinek. 
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417 221, e-mail: obec@velkenemcice.cz; www.velkenemcice.cz. Toto číslo vyšlo 7. 2. 2023. Číslo 2, ročník XXXXVII, únor 2023. Odpovědný 

redaktor Bc. Dana Kvapilová. Registrační číslo dané Ministerstvem kultury České republiky – MK Ř E 11269 -.  

 


